

going to them now, with a Bill of Government in one hand, and a menace in the shape of an expedition in the other.

Hon. Mr. Sanborn stated his objections to the Bill under consideration. He looked with fear on the large expenditures that the Government of this country were yearly incurring; but still he would not pretend to stem the current of sentiment that took us "Westward Ho!" He believed, however, it was a mistaken policy to make so small a Province out of so immense a Territory, though he knew perfectly well that the object was to give as much power as possible to the resident population.

Hon. Mr. Reesor also opposed the Bill on the ground that there was no reason for carving out so small a Province. The present population of the district was not above 14,000 souls, and for maintaining all the necessary services and supplying all their wants, a very inexpensive machinery was sufficient. In the neighbouring States, there was nothing like the extent of machinery that was provided for the Government of the new Province.

Hon. Mr. Bureau supported the Bill as a whole.

Hon. Mr. Letellier de St Just said that he for one, did not pretend to say that the measure was not unsound in many respects but nevertheless he would oppose any amendment, and throw the entire responsibility upon the Government. If there was anything wrong in the Bill, they alone should have to bear the blame.

The Bill was then read a second time and committed immediately to a Committee of the whole, **Hon. Mr. Armand** in the Chair.

The Committee reported up the Bill without any amendment.

Hon. Mr. Campbell moved, seconded by **Hon. Mr. Mitchell**, that the Bill be read a third time presently.

Hon. Mr. Reesor moved in amendment, seconded by **Hon. Mr. Sanborn**.

To leave out all the words after "the" and insert "Bill be amended as follows:"—

Page 1, line 26, leave out from "of" to the end of the section, and insert "one hundred and two degrees west longitude from Greenwich intersects the parallel of forty-nine degrees north latitude, thence due west along the said parallel of forty-nine degrees north latitude, (which forms a portion of the boundary line between the *United States of America* and the said *North-West Territory*) to the *Lake of the Woods*, thence easterly along the International boundary line to the Western boundary of

vis du peuple et il juge dangereux d'aller le trouver maintenant pour lui offrir, un bill de Gouvernement d'une part, et, d'autre part, le menacer d'une expédition.

L'honorable M. Sanborn déclare son opposition au bill à l'étude. Les dépenses annuelles très considérables du Gouvernement du Canada lui inspirent de la crainte; pourtant, il ne prétend pas endiguer le flot de sentiments qui nous ont poussés jusqu'à l'Ouest. A son avis, toutefois, faire une province si petite d'un territoire si immense est une politique erronée, malgré l'objectif, dont il est parfaitement conscient, de donner le plus de pouvoir possible aux habitants de la région.

L'honorable M. Reesor s'oppose également au bill en déclarant qu'il n'y a aucune raison de délimiter une province tellement petite. La population actuelle de la région ne dépasse pas 14,000 âmes et un mécanisme très peu coûteux suffirait à assurer le maintien de tous les services nécessaires et à répondre à tous leurs besoins. Les états avoisinants ne possèdent rien qui approche la machine gouvernementale prévue pour la nouvelle province.

L'honorable M. Bureau appuie le bill dans son ensemble.

L'honorable M. Letellier de St Just, pour sa part, ne prétend pas que la mesure ne soit pas mauvaise à bien des égards; toutefois, il s'oppose à tout amendement et rejette la responsabilité entière sur le Gouvernement. S'il y a quelque chose de mauvais dans le bill, le Gouvernement seul devrait en supporter le blâme.

Le bill est alors lu pour la deuxième fois et renvoyé immédiatement au Comité général sous la présidence de l'honorable M. Armand.

Le Comité fait rapport du bill sans amendement.

L'honorable M. Campbell, appuyé par l'honorable **M. Mitchell**, propose que le bill soit présentement lu pour la troisième fois.

L'honorable M. Reesor, appuyé par l'honorable **M. Sanborn**, propose l'amendement suivant:

Supprimer tout ce qui suit le mot «le» et insérer «Bill soit modifié comme suit:»

Page 1, alinéa 26, supprimer le texte à partir du mot «de» jusqu'à la fin de l'article et insérer «cent deux degrés de longitude ouest de Greenwich intersecte le parallèle de quarante-neuf degrés de latitude nord, et de là le long dudit parallèle de quarante-neuf degrés de latitude nord (qui constitue une partie de la frontière entre les États-Unis d'Amérique et ledit Territoire du Nord-Ouest) jusqu'au Lac des Bois, et de là vers l'est le long de la frontière interna-